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 فیلم کوتاه »سامپو« به شانزدهمین جشنواره فیلم خاورمیانه و شمال آفریقا صوفیه موسوم به »منار« 
بلغارستان راه یافت. »سامپو« به کارگردانی مرضیه ریاحی، تهیه کنندگی حسین کاکاوند و نویسندگی 
مرجان ریاحی به نمایندگی از ایران در جشنواره رقابت می کند. جشنواره »منار« از سال 200۹ در شهر 
صوفیه پایتخت بلغارستان آغاز به کار کرد و هرساله بهترین آثار سینمایی، مستند و کوتاه را از کشورهای 
خاورمیانه، آسیای میانه و شــمال آفریقا به نمایش می گذارد. این جشنواره به عنوان یکی از بزرگترین 
رویدادهای فرهنگی منطقه بالکان شناخته می شود. شانزدهمین جشنواره فیلم خاورمیانه و شمال آفریقا 

صوفیه »منار« از 12 تا 2۸ ژانویه )22 دی ماه تا ۸ بهمن( در بلغارستان برگزار می شود./ایسنا

نخستین دوشنبه نیم بهای سینماها، بیش از 7۸ هزار مخاطب داشت که این آمار، رشد 52 درصدی 
مخاطب نسبت به دوشنبه های سه ماه پائیزی سینماها را نشان می دهد. روز دوشنبه، طرح بلیت نیم بها 
در سینماهای سراسر کشور اجرایی شد و پیرو آن، قیمت بلیت، بسته به کیفیت سینما، از 20 تا 40 هزار 
تومان متغیر بود. در نخستین دوشنبه نیم بها، 7۸ هزار و 100 نفر در 2 هزار و 52۸ سانس به سینما رفتند 
و گیشه 2 میلیارد و 4۶3 میلیون تومانی را رقم زدند. این تعداد مخاطب، برای نخستین دوشنبه نیم بها، 
قابل قبول ارزیابی می شود. قطعا طیف گسترده ای از مخاطبان سینما، هنوز متوجه دوشنبه های نیم بها 

نشده اند و طبیعی است که زمان نیاز است تا این روز نزد سینمادوستان تثبیت شود./ایرنا

موفقیت نخستین دوشنبه نیم بهای سینماهاراه یابی سامپو به منار بلغارستان

چهل و سومین برنامه »مستندات یکشنبه« که در سینماتک 
خانه هنرمندان ایران به پخش فیلم های مســتند می پردازد، به 
اولین نمایش عمومی فیلم مستند »چهره هنرمندان معاصر ایران« 
به کارگردانی مهرداد متین دفتری اختصاص داشت. پس از نمایش 
این فیلم، نشست نقد و بررســی آن با حضور سیف الله صمدیان 
فیلمساز و عکاس در ســالن ناصری برگزار شد. اجرای این برنامه 
برعهده سامان بیات بود. سیف الله صمدیان در ابتدا گفت: مهرداد 
متین دفتری ادعا می کند که سال ۶۷ در کلاس من بوده است ولی 
من باورم نمی شود. با این همه او همیشه در ذهنم با 2 ویژگی خاص 
باقی مانده است؛ اول نجابت در حضور و دوم همت و پیگیری است. 
این 2 موضوع کمک کننده همین پروژه بوده اســت؛ زیرا امکان 
نداشت بدون پیگیری و احترام و به قول کیارستمی حضور اندازه، 
این فیلم به نتیجه برســد. البته اندازه کار در تدوین کمی نیاز به 
بهبود دارد. این فیلم با این میزان اطلاعات درست در مورد عکاسی 
و به ویژه پرتره قطعاً می تواند از فیلم های بسیار دیدنی حتی برای 
بسیاری از شبکه های حرفه ای عکاسی هم باشد. وی با بیان این که 
عکس های فیلم او را شوکه کرد، اظهار کرد: این همان شوک قدیمی 
است که عکاسی به من می داد. در واقع با دیدن این عکس ها دوباره 
به آن جمله تاریخی، مذهبی و باستانی رفتم و آن را تکرار کردم که 
»در آغاز عکس بود«. البته اصل این جمله »در آغاز کلمه بود« است 
ولی من آن را تغییر دادم و همیشه مجبورم که این موضوع را توضیح 
دهم. صمدیان بیان کرد: برخی می گویند سینما متفاوت است اما 
سینما بچه عکاسی اســت و در حقیقت سینما هنوز متولد نشده 
است. هر که ادعا کند استاد سینماست از هیچکاک تا کیارستمی 
و... همگی بازارگرمی است؛ سینما هنوز متولد نشده، چون ما همگی 
با هر هنری که داریم، هنوز در حال نشان دادن رویکردهای شخصی 
نسبت به مدیومی چون سینما هستیم. وی گفت: این ها را گفتم تا 

برسم به جمله ای که برادرم در آخرین روزهای زندگی اش به من 
گفت. هفته پیش هم در سوگ برادر اینجا بودم، آخرین جمله ای 
که در بیمارستان از عبدالله صمدیان که ۶۰ سال پیش عکاسی را به 
خانه ما آورد و آن را با موبایل ثبت کردم این بود که عکاسان ترمز 
زمانه هستند. این جمله یک هفته قبل از درگذشت او به من زده شد 
و وقتی این عکس ها را می دیدم، اتصال این یک هفته من به هم جور 
شد. صمدیان در ادامه عنوان کرد: شگفت انگیز بودن کار مهرداد 
متین دفتری در این مجموعه در ارتباط با موضوعاتش است. حتماً 
می دانید که از عجیب ترین و پیچیده ترین موجودات جهان، انگار 
هنرمندی است که در ایران ساخته اند. اصلًا ورود به دنیای آنها کار 
هرکسی و حتی خودشان هم نیســت؛ چه رسد به اینکه آدمی با 
فرهنگ دیگری بخواهد به دنیای آنها نزدیک شود. نه تنها عکاس را 
در خلوت شان که در هیچ جای دیگر راه نمی دهند. به ویژه عکاسی 
که بدانند قرار است از آدم های زیادی هم عکس بگیرد، یعنی بدانند 
که قرار است رقبای تصویری دیگری هم در کتابی یا نمایشگاهی 
داشته باشند. از همین رو کار او، کارِ پیچیده و ارزنده ای بوده که 3۰ 
سال به طول انجامیده است. مهرداد متین دفتری نیز در ادامه گفت: 
ابتدا قرار نبود این فیلم به نمایش درآید؛ در واقع من یادگاری هایی 
از پشت صحنه های عکاسی خودم می گرفتم اما از زمانی که توانستم 
دوربین دیجیتال تهیه کنم، نسبتاً به سادگی می توانستم از )پشت 
صحنه کار( فیلم هم بگیرم. در ادامه که این فیلم ها زیاد شد، دیدم 
که صحبت هایی از سوی آقای شجریان و... در فیلم وجود دارد که 
اکثراً بداهه انجام شده است. در واقع حیف بود که این صحبت ها 
در کمد بماند و فراموش شود. بنابراین تصمیم گرفتم فیلمی چند 
دقیقه ای بسازم و آن را به همراه دی وی دی در کتاب بیرون بدهم 
البته هنوز کتاب بیرون نیامده است. در نهایت باید بگویم، این فیلم 

حرفه ای نیست بلکه بیشتر دلی انجام شده است./مهر

سیف الله صمدیان:

سینما هنوز متولد نشده است


